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LIDWOORDEN. 
Bepalende: d e , het.

Ecne taal, in liet algemccivordt gesproken of 
Tot liet schrijven ccner taal, gebruikt men letters; onze taal zijn er 

De letters worden onderscheiden in vijf klinkers en in medeklinkers; vJc klinkers worden 
Van de letters worden lettergrepen gemaakt, en van de lcttergrcpvoordcn, Lij ons i

Z E L F S T A N D I G E  N A A M W O O R D E N .  

Eigene: Breda , Jan , A nna. 
Onbepalende: ecnt eene. Gemècne: spiegel, vrouw , paard.

, Zamcngestcldc: avondm aalappelboom . 
Verkleinwoorden: hondje, boompje.

B I J  V O E G E  L I J K E  N A A M W O O R D E N .

Oorspronkelijke: lang , ' kort.
Afgeleide : eerlijk.
Zamcngcstelde: goedhartig.

J R N A A M  W O O R D  E

Pcrike: ik  ,  g i j , h i j , & ij, 
YVeerige: z ic h , m ij.
Bcz?e: m ijn , u w , zijn . 

Stoffelijke: houten, zilveren, (altijd onverbogen.) Vr.nc wie, w a t , welke. 
Bedrijvende en lijdende Deelwoorden 

zingende , bemind.
Door tan het Deelwoord een Ifijvoegelijk Naamwoord 

te maken, ontdekt men hoe het geichrevcu moet ,
Worden.

AaEidc: d e ze , d ie , gene. 
bcL^kc: welke, d ie , dat

TELWOORDEN,
Hoofd- of Grondgetallen, als :

YVortclwoordcn: een , zeven.
Afgeleide: tw in tig , dertig.
Zamcngcstelde: v ij f t ie n , achttien. 

en
Algemeene Telwoorden: a l, ieder, e lk , vee/.

b i j w o o r d e n . '•
Van tijd : heden, morgen.
«— plaats: /« e r , ergens.
— liocvcclhcid: pee/, weinig. 

hoedanigheid : roe/ , kwalijk. •-
— bevestiging: j a ,  xvaarlijk.
— ontkenning: neen , me/. ^
— twijfeling: m ogelijk, misschien.
— aansporing: welaan , lastig.
— verzameling: tegelijk.
— afzondering: inzonderheid.
— vergelijking: a ls , gelijk. •
— vermindering: naauwelijks.
— verkiezing: eer, veelmeer.
— aanwijzing: zoo, namelijk.
— ondervraging: /toe, waarom.
— orde: eerst, daarna. *
— herhaling: ee/zs, tweemaal.

VOORZE'  ^
Onscheidbare: be, g ir, ont , ver . Vcr.n 

en • j t .  Verbal.
Scheidbare, als: •- Oogoi'

Wortelwoorden: &/ƒy door. Led 1.
Afgeleide: halve jgc. Reden
Zamcngcstelde: cilvc, rondom. Vei * !<•

Besluit 
Tegen; 
UitsJuiï 

- Voorw 
Verg el. 
Toegev

r-\ • . v Tijdso

Deze woorden 
slacht, getal en naamval

1*.
3 e.
5e. en 4e.

zijn veranderlijk of onveranderlijk: de vijf eerstgenoemde zijn veranderlijk, waarvan de vier eerste door Woordgmg ( Declinatie ) en 
aam val. E r zijn in onze taal drie geslachten: mannelijk, vrouwclijk en onzijdig /  twee getallen: enkelvoudig tftrvoud ig , en vici n. ai.

Verbuiging van de Zelfstandige Naamwoorden: vriend , ta fel en iq> ,'tnct het Lidwoord,
. ■ >  ;  • ./ • . ’ , M A N pU JK .

E n k e l v o u d i g . '
Naamval: d e , ee/2, • m ijn , wép, zijn , onze, Ztwn’, htiarj w elke , deze, die brave .vriend. j .en 4 . Naamval:

des, eens, mijns , uw s, z ijn s , onzes, h u n s , haars , w elks , dezes , diens braven vriends. V - _
t/en, cenen , m ijnen , uw en. z ijn en , onzen , hunnen, haren , w elken, dezen , dien braven vriend. ,

V R O D V p j  K,

1°. en 4°. Naamval: f?e , eene, m ijne , urpe, z ijne ,
_■' . ---------------- — -)-CT7nar-f—rr/ij/IVr ,“ M »W p2IJUCt',

E n k e l  v o n d  i g.
or:~c, hunne, hare, welke, deze , die goede tafel, 
onzer, tiuhner, tiarer, welker, dezer, dier goede taj'el.

v * E n k e l v o u d i g . ’ ,
i e. , 5e. en 4". Naamval: /re/, een, m ijn , u tv , z i jn , ons, hu n , haar, w elk , <A7 ,

yn 4°. Naamval: 
c. on 5°. ------------  ei

O N z n a .

c/es, eens, m ijn s , u w s, z ijn s , ons, huns, haars, w elks, dezes, diens
dat groot o f  groole schip.

grooten schips.

. - P  c r s o on l i j ke  Vo o r n a
l e. Naamval: ik , wi) , g ij y g 'j  y

2e. ------------• m ijns, onzer, uw s, uwer
O8. ------------■ m ij , ons, u ,

u y

4b. ------------ m ij , ons, u , U y

’ . en 4e. Naamval: o

//i / , z i j ,
, z ijn s , hunm  

hem , h u n , 
hem , hen ,

zij.
harer.
haar.
haar.

„ /* Ren ontdekt gemakk'
Ligtelijk zal men nn ook <le Aanwijzeude Voornaamwoorden : deze/ A 1 ]daa ŝ van 

degene, dezelfde, enz. kunnen Terbuigen; blijvende 'echter altoos knecht. Jndien mé:
elkander geschreven. • . j ££,ƒ/ Ae;/; n.7«

• i' en de knecht in den de

De Vervoeging der Werkwoorden is: zoodanig woord stellen in deszclfs w ijzen , tijden  cn p e r s o n e n E r zijn vier wn; de onbepaalde w ijz  
drie tijden, als: den legcnwoordigen, vcrledenen en toekomenden tijd; de aantoonendc cn de aanvoegende wijze ieder zes ca, als: den te ge nu k 
den eersten toekomenden cn den tweeden toekomenden tijd; de gebiedende wijze heeft geene tijden.

Vervoeging van de Werkwoorden: melden (regelmatig, gelijkvloeiend cn hcdrijve)> slaan (ongclijkvlo ij- 
Tegenwoordige tijd. Onvolmaakt vcrlc.denc tijd. Volmaakt vcrlcdcne tijd. „ Ir  dan volmaakt vc U

Ik meld, sla, vergeet mij. Ik meldde, stond, vergat mij. Ik heb gemeld, gestaan, mij vergeten. Ik 1 gemeld, gestaan, r
Gij meldt, staat, vergeet u. Gij mclddet, stondt, vergat u. Gij hebt — --------  u ------------ - Gijit *----- -   e

V)

Ci



5 R  OE V  E  ■ '
D E R m T S C H E  SPRAAKKUNST*r?

D  O R

' A N  D R S W A  N }
:r e j y d  <1 N O O T S C H A P ,  T E N  S P R E U K E  V O E R E N D E :  V .  W .

i:‘l tl ƒ / il ><
C n tie r:v ij ):< 

Genoot&cha

u liet algeincen'Ordt gesproken of 
;t men letters; onze taal zijn

geschreven, 
er twee en twintig

medeklinkers; vdc klinkers worden twee-, 
n de lettcrgrepwoordcn, Lij ons in tien 
U D E N. ) II N A A M W  O O III) E N.

. PcrS'ke : il' , g i j , h i j , -zij, u.
Wed'rige: z ic h , m ij.
Bcz:Ie: m ijn , u w , zijn. 

rvcrbógcn.) Vraid w ie , w a t, welke. 
rden: Aantidc: deze, d ie , gene,

Bctrrtke; welke, d ie , d a t, wie.
Naamwoord 
breven xao«t

ó volstrekt noodig.
d r ie - , en verlengde -klanken gevormd.

verschillende soorten afgedeeld, als:
WERKWOORDEN.

_ ..  . /M et ecDige weinige uitzonderingen, al»! kooptn.
Ongelijkvloeiende : drijven , spreken. ( worden deze altijd met «f^nen klinker gestiucv

al» ! koopen . toopen en itoottn,'
tu, é

Gelijkvlocijcnde: leeren , bereiden. 
Onregelmatige: brengen, zoeken. 

Bedrijvende: beminnen, zien. 
Lijdende: gehaat worden. 
Onzijdige: slapen, zitten . 
Wcdcrkeerigc: zich  schamen. 
Onpersoonlijke: vrie zen , berouwen. 

BchulDzamc: hebben, zijn . zullen

(Deze doorgaan* met twee klinker*.)

f ---- -v

ir, ont, ver.
V O O R Z E ’i 

h e id b a r e :  be. g\ 
cn

idbare, als:
IVortelwoorden: \n , b ij, door, 
iVfgelcidc: halve jegc.

VOEGWOORDEN. 
Verbindende: c n , ook.
Verbalende: hoe, dat.
Oogpierk aanduidende: opdat.
Reden gevende: om dat, want.
Reden voortzettende: verder, insgelijks. 

Samengestelde: halve, rondom. Verklarende: dat i s , als.
Besluitende: daarom, derhalve.

, • •' Tegenstelling aanwijzende: doch, maar.
Uitsluitende: uitgezonderd.

1 - Voorwaardelijkc ; zoo , indien.
Vergelijkende: gelijk.

t
Tocgcvcnde: schoon, alhoewel.
Tijdsopvolging aanduidende: terw ijl, inmiddels.

TUSSCIIENWEIt rSELS;  
Inwendige:

Van blijdschap: heisa l  ha !
— droefheid: ach! leiderl
— wenschcn: och! och o f!  +
— smcckcn : ei ! ei lieve !
— verwondering; o !
— verachting: fo e i!
— bedreiging: o wee !
— geroep: he ! 'holla !
— bevel om stil te houden: h e i!  ho!

Uitwendige:
Vau nabootsing: bons ! k ra k ! p lom p!

y cn4e. Naamval: de, m ijne, uw e, z ijn e , onze, hunne, hare , w elke, deze, die brave vrienden. 
, --------------  d er, m ijner, uw er, zijner, onzer, hunner, harer, welker, dezer, dier brave vrienden.

erste door Woordiging ( Declinatie j cn het laatste door Tijdvoeging (  Conjugatie )  veranderen. Declineren is een Woord stellen in deszelfs ge^
: enkelvoudig tixjervoudig; cn vier naamvallen, zijnde: de vier onderscheidene wijzen, waarop men van ccnen persoon of van ccne zaak kan spreken»’

end, ta fe l en sóp , met het Lidwoord, Bij voegelijk Naamwoord cn Voornaamwoord.
M A N ktlJK . ' /  -

\ M e e r v o u d i g .
-,ve vriend, 
wen vriends. )
ven vriend. ■ ■ ■ • , den, m ijnen, uw en, z ijn en , onzen, hunnen, haren, welken, dezen , dien braven vrienden,

v i i o m i J K .
M e e r v o u d i g .  ;

7e tcifel. eji 4®. Naamval: d e , m ijne , u w e , z ijn e , onze, hunne, hare , tvclke , deze , die goede t a f  et».
Ie tafel. c . en 5% ................... d er, m ijner, uw er, z ijn e r ,- onzer, hunner, harer, welker, dezer, dier goede tafels.

ONZI.KL - ‘ ‘
M e e r v o u d i g .

"rooie schip. e. cn 4°. Naamval: de,- m ijne, u w e , z ijn e , onze, 'hunne, hare , w elke , deze , die groole schepen, 
poolen schips. ■ ■ - der, m ijner, u tver, z ijner, onzer, hunner, harer, welker, dezer, dier groote schepen.

J°,  — den, m ijnen , uw en, z ijnen , onzen, hunnen, haren, ivclken, dezen, dien grooten schepen.

!■ Jen ontdekt gcniakkclijk , door het gehoor, in welken naamval een woord 6taat, wanneer men een Persoonlijk Voornaamwoord
naamwoorden : deze in plaats van hot Zelfstandige Naamwoord stelt, bij voorbeeld, in dezen volzin: De hoedanaher geeft den hoed Q ’JJJJ aan

ijveude ‘echter altoos den knecht. Indien men bier, in plaats der Zelfstandig^ Naamwoorden, Persoonlijke Voornaamwoorden zet, moet men zeggen: Ilij
geeft hem van hem aan hem; waaruit blijkt, dat de hoedemaher in den eersten, do hord ïu den vierden, de meester in den tweeden,
en de knecht in den derden naamval staat. '

Lr fcijh vim* \\‘i ; du onbepaalde w ijze , tic aanioonende w ijze , de gebit?tipt!df* wijze  en de Ht-mvoegendv trijie . De onbepaalde wij/-s hepf$ 
o wijze ieder zes on als: den te vanwaar dieren. den onvolmaakt verlcdenen. den volmaakt, ve ried enen. den meer- dan unlmnnlil verledenen,



— aansporing: welaan , lustig.
— verzameling: tegelijk.
— afzondering: inzonderheid. 
*— vergelijking» als t gelijk.
—* vermindering: nctautvrlijks.
— verkiezing: eer, veelmeer.
— aanwijzing; zo o , namelijk.
— ondervraging i hoe , waarom.
— orde: eerst, daarna.
— herhaling: eens, Itvecmaal.'

Ü il ilu iJe :;  

Voorwaart !dj 
Vergelijkende 
Tocgcvcnde: 
Tijdsopvolgii

Deze woorden zijn veranderlijk of onveran der lijk : dc vijf eerstgenoemde zijn veranderlijk, waarvan de vier eerste door Woordging (  Declinatie ) en het 1 
slacht, getal en naamval. Kr zijn in onze taal drie geslachten: mannelijk, vrouwelijk cn onzijdig; twee getallen: enkelvoudig nvervoudig; en vier naatnvahci

Verbuiging Yau dc Zelfstandige Naamwoorden: vr ien d , ta fel en ,m et het Lidwoord, Bijvo
• / '  • ;  . ■  ̂ M A N l UJK.

J  ' ' - ' . E n k e l v o u d i g ;  * ^
Naamval: d e , een , m ijn , u w , ~ z ijn , onze, h u n , haar, w elke, deze , die brave vriend. V e n 4 #. Naamval: de, m,
.------------ des, eens, m ijn s , u w s , zijn s , onzes, h u n s , haars, w elks, dezes, diens braven vriends. * der, m

~-----------  den, m
3 e. ?
5e. en 4®. d en , eerien\ m ijnen , uwen , z ijn en , onzen, hunnen, haren, w elken , dezen, dien braven vriend.

' • " V H O U ^ I J K .
' E n k e l v o u d i g .

i®. en 4®. Naamval: d e , eene, m ijne, uw e, z ijn e , onze, hunne , hare, welke, deze, die goede tafel. . . .  4®. INaamval: de, m\
7 —'> 'v" y ' v r> *.ijna , onzer, u urine r , har e r , welker, dezer, dier goede tafel. cn 5°»

. •' ' ' T , . . .  ^ * '  ONZIIG-.* E n k e l v o u d i g .
i° . ,  5®. en 4a. Naamval: h e t, een, m ijn , u w , z ijn ,  x ons, h u n , haar, w elk, d i t ,  da t groot o f  groote schip.
2#*    des, eens, m ijns, uw s, z ijn s , ons, huns, haars , w elks , dezes , diens grooten schips.

der, ir,

/ •

P e r s o o n l i j k e  V o o r n a a m w o o r d e n .
Naamval: i k , w ij, gij, g i j ,  hij, z i j ,  zij,
— ..... - ■ m ijns, onzer, uw s, uwer, z ijn s , hunner, harer.

o®.
4e.

m ij , 
m ij ,

ons , 
ons, u ,

hem , h u n , 
hem , h en ,

haar.
haar.

», en 4®. Naamval: de,- n 
•------------- der, n

* -  ■ -------- den , r.

% V - /- >Ien ontdekt gemakkelijk,
Liglelijk. zal men nn ook <lc Aanwijzeude Voornaamwoorden : dcztl 1,1 plaa 8̂ van hot Zelfstandige 

degene, dezelfde, enz. kunnen verbuigen; blijvende''echter ahoot’ den knecht. Indien men hier 
elkander geschreven. * ‘ j getf t  hem van hem aan hem:

‘ en de knecht in den derden

De Vervoeging der Werkwoorden is: zoodanig woord stellen in deszelfs w ijzen , tijden  en personen: E r zijn vier wn: (1c onbepaalde w ijze , de 
drie tijden, als: den iegenwoordigen, verledenen en toekomenden tijd; de aantoonende en de aanvoegende wijze ieder zes [cn, als: den tegenwoordige 
den eersten toekomenden cn den tweeden toekomenden tijd; de gebiedende wijze heeft geene tijden.

Vervoeging van de Werkwoorden: melden (regelmatig, gelijkvloeiend cn bedrijvej, staan (ongelijkvloeiend,

<0o

Tegenwoordige tijd.
Ik meld, sla, vergeet mij.
Gij meldt, staat, vergeet u.
1 lij meldt, staat, vergeet zich.

Volmaakt verledene tijd.
Ik heb gemeld, gestaan, mij vergeten.
Gij hebt -------   u  ,
Hij heeft ------  . zich ------------
Wij hebben------ —- ■« ons ------------
Gij hebt v ■— - u ..

9

Zij hebben ~—- ■— zich ~ . v—

hr dan volmaakt verledene 
Ik h gemeld, gestaan, mij ve

----- - zich —
• ----- - ons —
> ------- u -

------ zich -

Gij It •
Hij i -
Wij Iden- 
Gij lt 
Zij lideu •

Dat ik gemeld, gestaan, mij vergeten hehbc. Datilemeld, gestaan, mij vergeten
— S»)
-  hij

u
zich
ons
u
zich

liebhet. — gi —  
hebbe. — lilw  
hebben. — wi —
heb bet. — gij------ -----
hebben. — zij----- ----------

u
zich
ons
u
zich

Gebiedende
E" ..'lulig-/ m c  k f g s l a  , cc; 
Meeimdig: m eldt, s ta a t ,

Onpersoonlijke Werkwoortleuirclen alleen in den 3dcn per*

'wijze. |

Onvolmaakt verledene tijd.
Ik meldde, stond, vergat mij.
Gij melddet, stondt, vergat u.
Ilij meldde, stond, vergat zich.

Wij melden , staan, vergeten ons. Wij meldden , stonden , vergaten ons.
Gij meldt, staat, vergeet u.' Gij melddet, stondt, vergat u.

^  [ Zij melden, staan, vergeten zich. Zij meldden, stonden, vergaten zich.

Dat ik melde, sta, mij vergete. Dat ik meldde, stonde, mij vergatc.
— gij meldet, staat, u vergetet. — gij melddet, stondet, u vergatet.
— hij melde, sta, zich vergete. — hij meldde, stonde, zichvergnte.
— wij melden, staan, ons vergeten. — wij meldden, stonden, ons vergaten. — wij
— gij meldet, staat, u vergetet. — gij melddet, stondet, u vergatet. — gij
— zij melden, staan, zich vergeten .----zij meldden, stonden, zich vergaten. — zij

f Tegenwoordige tijd: melden, staan , zich vergeten.
Onbepaalde w ijze• c Verledene tijd: gem eld, gestaan, zich vergelen hebben.

( Toekomende tijd: te zullen melden, slaan , zich te zullen vergeten.
enkelvoud in**t het Vooruaaroord het vervoegd.

Onze Werkwoorden eindigen allen met eene n ,  cn dc meeste met cn. Een vrij algcmccnc regel op het schrijven der Werkwcdcn is deze: Voor dei 
en , weg; voor den 2l,cn persoon, in liet enkelvoud cu meervoud, en ook voor den 5 ,c" persoon des enkelvouds, late men de n y f en , weg, en zette n 
gelijk staan.. Daar, waar deze regel uitzondering ontmoet, zal ons gehoor dit ons kenbaar maken, of wel dit ons van zelf in het )g vallen. De gansch 
uitzondering alleen van het enkelvoud der gebiedende wijze, wanneer namelijk het Werkwoord zelf niet met ten eindigt.

* - ' , B E N I G E  W E N K E N  O MT I E NT  DE S
Daar, waar de a of u alleen kan gebruikt worden, bezige men dezelve enkel: men schrijve dus wel: ja a r ,  vuur, duur, enz. iet twee aa of uu ; n 
In uitheemschc woorden wordt de y  (als i ttitgesproken) gebezigd; in Nederduitsclie alleen dc i j ,  of dubbele i.
Behoudens hetgene hoven, aangaande het schrijven der gelijkvloeiende Werkwoorden, hij de aanwijzing derzclve, gezegd is, meri men op, dat WcrkiV1 

altoos slechts met tónen klinker worden geschreven, als: sparen, huren , presideren , regeren, gloren, enz.
Men schikke liet enkelvoud naar liet meervoud, wat den uitgang betreft, en spclle: honu , j ila a v , enz. dewijl men zegt: honvn, p laTen , enz. 
W oorden, van welke men geene afleiding in g  kart. vinden, (als: gebragt van brengen, ja g t  van ja g e n , enz.) .schrijve men n;t ch: kracht, gekoc, 
Doorgaans w'ordt de lettergreep met v geopend, en met f  gesloten: briev , brie-Yen ; schijl?, schij-Yen /  zijnde dit insgelks meestentijd het g- 

eischt, de lettergreep nimmer opent: h u is , hui-7.cn; las, la-zen, enz.
Men schrijve niet meer, om het ongemakkelijke der uitspraak, meerer, hoorer, enz. maar voege, vóór de laatste lettergreep,dc d  in : meerner, ) 
Eindelijk betrachte men dezen regel: H ig t u naar eene beschaafde uitspraak  —- de ajleiding  —- het gebruik  — en de geschillende beteekenii 

7VK 1LJJY Jt> genoegzame teregtwijzing zullen geven.'

T e s l M S T B R D U M ,  bij S CI I ALEK.  A&P en v a n  i>e G



kclvoudig cn^eivoudigj en vier naamvallen, zijnde: de vier onderscheidene wijzen, waarop men van ccnen persoon of van cenc zaak kan spreken*' 
tafel en sifjj~,met het Lidwoord, Bijvocgelijk Naamwoord en Voornaamwoord,

M A jS 'L L ïJ K .  .
M e e r v o  u die,* i

vriend. .>r.cii‘i \  Naamval: d e , m ijne , uw e , z ijn e , onze, hunne , hare, w e tte , d rze , die brave vrienden. -
vriendv. *\     r/er, m ijner, uw er, z ijner, onzer, hunner, h a te r , w etter , dezer, dier brave vrienden.
vriend.

VHOLVVLIJ K.\ Jl
ffc’At, m ijnen , uwen, zijnen , onzen, hunnen, haren, w elken, dezen, dien braven vrienden.

M e e r v o u d i g ,
r//i7. , en 4°. Naamval: r?e, m ijne, u w e , z ijn e , onze, hunne, hare , fvet te, deze , die goede tafels. '
f e l .  >n 5e, ------------ eZer, m ijner , uw er , z ijn e r ,- onzer, hunner, harcr, welker, dezer , cZfer goede tafels.

ONZLl iL . . ** .
M e e r v o u d i g .

5, en 4°. Naamval: c?e,- m ijne, u tve , z ijn e , onze, hunne, hare, w e tte , deze , c7/<? groolc schepen.Ie schip, 
ten schips. der, m ijner, uw er, z ijner, onzer, hunner, h a ter , welker, dezer , eh’er groote schepen, 

den , mijnen'', uw en, z ijnen , onzen, kunnen , haren, w etten , dezen , dien glooien schepen.

den ontdekt gemakkelijk, door het gehoor, in welken naamval een woord staat, wanneer men een Persoonlijk Voornaamwoord 
u woorden : rfczclf1. Jfl plaats van hot Zelfstandige Kaam woord stelt, bij voorbeeld, in dezen volzin: Z><? hoedemaker geeft den hoed Qj™
Ie echter altoos j knecht, indien men hier, in plaats der Zelfstandige Naamwoorden, Persoonlijke Voornaamwoorden zet, moet men zeggen: //»/ 

££<ƒ> /;<?//; jwj rt77« Z/r;/;,- waaruit blijkt, dat de hoedemaker in den eersten, de in den vierden, de meester in den tweeden,
en de knecht in den derden naamval slaat. ’ - ..

‘Ir zijn vier win: de onbepaalde w ijze , de aantoonende tv ijze , de gebiedende w ijze  en de aanvoegende wijze. De onbepaalde wijze heeft 
jzc ieder zes ‘en, als: den tegenwoordigen, den onvolmaakt verlcdcncn, den volmaakt verlcdcnen, den meer dan volmaakt vcrlcdenen,

ml en hedrijve), slaan (ongclijkvlocijcml, onregelmatig en onzijdig) en zich vergelen (wcdcrkccrig).

ergeten.
hr dan volmaakt verledene tijd.

Ik 1, gemeld, gestaan, mij vergeten.
Gij lt ------ ——  u- -------------
Ilij l ------ ----- - ‘ zich -----------
Wij Iden------ —?— ons ------ ------
Gij lt • —     u --------
Zij ldeu —— ■■ ■ ■■ zich -----------

i hebbe. 
hebbet. 
hebbe. 
hebben, 
hebbet. 
hebben.

Datilemcld, gestaan, mij vergeten hadde.

------ zich —
------- ons —

Tweede toekomende iijcl.
Ik zal gemeld, gestaan, mij vergeten hebben.
Gij zult ---- - ------ u ------  -------
Ilij zal — ■ - — . .zich ------  , ——*
Wij zullen- - ons ----------   »

Zij zulleu------ ------ , zich — — ■ . - -

Dat ik melden, staan, mij vergeten zoude, Datik gemeld, gestaan, mij vergeten zoude hebben,’

* lïcrste  toekomende tijd.
Ik zal melden, slaan, mij vergeten.
Gij zult ------ ------ u ------------
Ilij zal — —   zich "--------
Wij zullen -------------    ons -
Gij zult -------------    u -
Zij zullen -------------    zich -

— liU
— wi—

gij—
~  zij —

■u
zich

: nde wijze. Er o  omlig-:' me .1, s ta , vc:

hadde. 
hadden, 
hadde t. 
hadden.
'rc„ C u.

8‘i — u ------ zoudet.
hij - — zich ------ zoude.
wij ----- - ——1 ons ------- zouden.
6‘j — u —;—  zoudet.
zij ——  zich ------ zouden.

(’ T e g e n  v o o r d ;g e  l d : me-

Deelwoorden. <! Verledene tijd: gemeld

— 8‘J •
— hij
— wij
— CT
— z‘j

u
zich
ons
u
zich

zoudet
zoude
zouden
zoudet
zouden

Toekomende tijd: zullende melden, slaan , zich vergeten.«oonlijke Werk woorden orden alleen in den 3<lcn persoon van liet 
dvoud met het Voornaak'oord het vervoegd. ~

rijven der Werkwerden is deze: Voor den i “cn persoon des enkelvouds van den tegenwoordigen tijd der aantoonende wijze late men de n ,  of 
s, late men de //*,>f en, weg, en zette men ccnc t  in de plaats; terwijl de i e. en ook de 5°.’ persoon des mcervouds met de onbepaalde wijze 
»s van zelf in liet pg vallen. De gansche Vervoeging door, wordt de 2e. persoon in het enkelvoud en meervoud met cene t  gesloten, met
n eindigt.

5. EN O MTS. ENT DE S P E L L I N G .
vuur, duur, enz. ut twee aa of u u ;  maar: ja re n , v u ren , duren , enz. met slechts céne a  of «. /
Ie i. . | ' - -
vc, gezegd is, mcre men op, dat Werkwoorden, den klank van a of u hebbende, of van uitliecmschen oorsprong zijnde, hoezeer gelijkvloeiend,

.ijl men zegt: hottDn, p laTen , enz.-- * .. _ - .  • * • - - ‘. • .
iz.) .schrijve men net c h : kracht, gekocht, w acht, enz.
> zijnde dit insgeljks mecstentijd het geval met z  en s ,  welke eerste nimmer ccne sluitletter is, en de laatste, zoo de klank het niet ver-

laatste lettergreep, de d  in : meerder, hoorder, bestuurder, enz.
ebruik — en de verschillende bcteckenis der woorden; terwijl, yoor het overige, de Woordenboeken van de Heeren S I E  G E N B E  E £  en

j  S C H A L Ë K A M P  en v a n  d e  G R  A M P E L ,  1816.

. »


